
»دستیار« مشاور 
اجرایی فدراسیون 

جانبازان شد
محمدرضــا دســتیار، ســرمربی 
تیــم ملــی بســکتبال بــا ویلچــر به 
عنوان مشــاور اجرایی فدراسیون 
بــان حکــم  نبــازان و توان یا جا
گرفــت. او در خصــوص این حکم 
می گویــد: »بــا توجــه بــه اینکــه 
ســال ها در فدراســیون حضــور 
داشــتم و حتــی در دوره ای معاون 
فنی این فدراســیون بودم، شــاید 
بتوانــم در ایــن برهــه از زمــان 
بــه فدراســیون کمــک کنــم و نــه 
تنهــا در رشــته بســکتبال، بلکــه 
در کلیــه رشــته ها کمــک حــال 
فدراســیون باشــم. ایــن حکــم در 
حد مشاوره است و سعی خواهم 
کــرد کــه اولویــت اول تشــکیل 
 اردوها و موضوع شــاکله تیم ملی 

باشد.«

صفایی حذف شد
نســیم صفایی بانوی بدمینتون باز 
مرحلــه  بــه  د  ز صعــو ا ن  یــرا ا
نیمه نهایی رقابت های بین المللی 
بحریــن بازماند. آیــدا عنایتــی، 
فــردوس فروغــی، مبینــا ندایــی، 
نســیم صفایــی و یگانــه کرمانــی 
نماینــدگان کشــورمان در ســریز 
بین المللــی بحریــن هســتند کــه 
دیــروز صفایــی در مرحلــه یــک 
چهــارم نهایی مقابــل دای وانگ از 
چیــن به میــدان رفت و در دو گیم 
متوالــی و بــا نتایــج 21 بر 12 و 21 بر 

9 مغلــوب شــد.

گلبال پارالمپیکی 
شد

تیــم ملــی گلبــال مــردان ایــران 
بــا پیــروزی مقابــل کره جنوبــی، 
قهرمان رقابت های قهرمانی آسیا 
شــد و جــواز حضــور در بازی هــای 
پارالمپیــک پاریــس را بــه دســت 
آورد. ایــن تیــم در فینــال آســیا بــه 
میزبانی هانگژو چین، با ارائه یک 
بــازی جــذاب و بــا اقتــدار و نتیجــه 
9 - ۳ از ســد کره جنوبــی گذشــت 
و ضمــن بــالا بــردن جــام قهرمانی 
ســهمیه حضــور در بازی هــای 
پارالمپیک 2۰2۴ پاریس را کسب 
کــرد. برای تیــم ایران در این دیدار 
حســن جعفــری، کاپیتــان تیــم 
ملــی ۵ گل و نعمت اللــه ســرافراز 
۴ گل بــه ثمــر رســاندند. ایــن تیــم 
بــرای رســیدن بــه فینــال از ســد 
تیم های کره جنوبی، قزاقســتان و 
مغولستان در مرحله مقدماتی  و 
تیــم پاکســتان در مرحلــه نیمــه 
نهایــی عبــور کــرد و فینالیســت 
شــد. پــس از ایــران، تیم هــای 
کره جنوبــی و چیــن نیــز بــه ترتیب 
 بــر ســکوی دوم و ســوم آســیا قرار 

گرفتند.

کاظمی بهترین 
ریباندر بسکتبال 

غرب آسیا شد
لیــگ  پر  ســو ل  و ا رهفتــه  د
بســکتبال غــرب آســیا،  ۳ بازیکن 
گــرگان در جمــع  ری  شــهردا
ر گرفتنــد. در  بهترین هــا قــرا
دیــدار افتتاحیــه ایــن رقابت هــا 
شــهرداری گــرگان  بــا نتیجــه ۷۴ 
- ۸۶ میزبان خود ســاجس لبنان 
را شکســت داد کــه بازیکنانــی 
چــون ارســان کاظمــی، ســینا 
واحــدی، ویــل چری و نــورول پله، 
در کســب ایــن برد نقــش پررنگی 
داشــتند. طبــق آمــار مســابقات 
در جمــع بهتریــن بازیکن هــا 
ارســان کاظمــی فــوروارد تیــم 
یــی  شــهرداری گــرگان بــا کارآ
 2۸ بــه عنــوان نفــر دوم معرفــی 

شد. 
در بخــش امتیازآورتریــن ویــل 
چــری و ســینا واحــدی دوم و 
ســوم هســتند. ارســان کاظمــی 
یــن  همچنیــن در بخــش بهتر

ریبانــدر نفــر اول اســت.

 zخبر

انعکاس اخبار ورزش ایران
7 منهای فوتبال

مصطفی هاشمی:

تیم ساجس هواداران بسیار خوبی داشت

سرمربی تیم بسکتبال شهرداری گرگان با تمجید از هواداران لبنانی حاضر 
در سالن غزیر، گفت: تیم ساجس واقعاً هواداران بسیار خوبی داشت؛ اگر 
تعــداد زیــاد آنها را کنار بگذاریم تشــویق های منظم آنهــا از دقایق ابتدایی تا 
پایان بازی، فشــار روحی زیادی روی حریف که تیم ما بود، می آورد. آنها تیم 
خــود را تــا آخریــن لحظــه حمایــت کردند و حتی بعــد از باخت هــم بازیکنان 

خود را تشــویق کردند که نشــان می داد نگاه حرفه ای داشتند.

حسن رنگرز:

حکم گرایی سختگیرانه بود

سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی کشورمان در خصوص محرومیت یک ساله 
محمدعلی  گرایی گفت: حکم از نظر من سختگیرانه بوده است. فدراسیون 
کشــتی همــه تــاش خــود را معطــوف کرد تــا بتوانــد تخفیفی در حکــم ایجاد 
کنــد بــا وجــود اینکــه قابــل پیش بینی بــود اما متأســفانه به هر دلیلی میســر 
نشــد. متأســفم از این اتفاق و شــرایط ســخت علی  گرایی برای من قابل درک 

اســت. تــاش کادر و علی این بود ســال ۲۰۲۳ او بهتریــن نتیجه را بگیرد.

داود عزیزی:

آوردن مربیان خارجی اتفاق خوبی بود

رئیــس فدراســیون تنیــس در مــورد اینکه چــه برنامه ای دارید کــه تیم ها و 
بازیکنــان مطرح به ایران بیایند، گفــت: برگزاری رویدادهای فیوچرز باعث 
می شــود کــه بازیکنــان مطــرح بیایند و با این شــرایط بازیکنان ما هم  رشــد 
می کنند. از سوی دیگر آوردن مربیان خارجی در بخش مردان و زنان اتفاق 
خوبی بود. یک بازیکن زمانی ســاخته می شــود که دائم در مسابقات باشد 

و مــا هــم میزبانی را برای همین منظور کســب می کنیم.
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بازی هــای دوســتانه کنــار هــم بــازی کردنــد 
کــه بــه یــک هماهنگی خــوب رســیدند. اما در 
ایــران هــر مربــی می آیــد و یک بــازی را می بازد 
همــه ســعی می کننــد نابــودش کننــد. آنچه از 
هــاکان فهمیــدم ایــن بود که دوســت داشــت 
در تیــم ملــی پوســت اندازی کنــد؛ ولــی ایــن 
کار را زود انجــام داد. بــه نظــرم هــاکان ایران را 
خوب نمی شــناخت و در جام جهانی نیز قرعه 

ســختی بــه آنها خــورد.
  فکر می کنید جام جهانی جای 

پوست اندازی است؟
ببینیــد  اســت.  محــض  اشــتباه  اصــاً.  نــه 
خیلــی از بازیکنــان ایــن تیم یک ورزشــگاه ۵۰ 
هزارنفــری ندیــده بودنــد چــه برســد بــه اینکه 
جلــوی چنیــن تیم هایــی بازی کننــد. به گمانم 
ســال بعــد ایــن تیم بهتــر می شــود. تنها خوبی 
ایــن بــود کــه همــه نفــرات تیــم بــه یک انــدازه 
بــازی کردنــد. بــه نظرم حامــد حــدادی هم در 
جایی مناسب تصمیم به خداحافظی گرفت.
 به نظرتان بهتر نبود در بازی های آسیایی 

همراه تیم می رفت و بعد خداحافظی 
می کرد؟

فکــر می کنــم احساســش ایــن بــود کــه بــه او 
احتــرام نگذاشــتند، چــون بازیکنــی نبــود کــه 
هیچ وقــت از نیمکــت بــه بــازی بیایــد. ایــن 
مســأله در طــول بســکتبالش اتفــاق نیفتــاده 

بــود. خیلــی بــه او فشــار آمــد.
  شما 4 رئیس فدراسیون را تجربه کردید. 

کدام بهتر بود؟
کردنــد.  را  خــود  تــاش  افــراد  ایــن  همــه 
فکــر می کنــم زمــان آقــای مشــحون او یــک 
اشــتباه بــزرگ انجــام داد کــه بازیکنــان ملــی 
آن  تنهــا ضــرر  کــه  را ســهمیه بندی کردنــد 
را نفــرات پنجــم و ششــم بــه بعــد تیــم ملــی 
دیدنــد. بازیکنانــی که ســهمیه نبودند بیشــتر 
از ملی پوشــان قــرارداد می بســتند. امــا رامین 
طباطبایی هم بد کار نکرد. به نفع ورزشکاران 
کار کــرد. 1۶ تیــم آورد و بازیکنانــی کــه در لیگ 
دســته یــک بودنــد را توانســت بــه ســوپرلیگ 
بیاورد. قراردادها بالاتر رفت. سالن بسکتبال 

آزادی را هــم دســتی بــه آن کشــید.
امــا جــواد داوری در بدتریــن حالــت ممکــن 
بــه لحــاظ اقتصــادی فدراســیون را در اختیــار 
گرفــت. الان هــم نمی دانــم در ایــن شــرایط 
چگونــه توانســت مربــی خارجی بگیــرد و باید 
بــه او تبریــک گفــت. به نظرم بــد کار نکرد. هر 
چنــد در رده هــای ملــی نتیجه نگرفــت، ولی از 
آنجا که خودش از بدنه ورزش بوده و توانسته 
خیلی از شــرایط را درک کند نسبت به رؤسای 
فدراســیون های دیگــر جلوتــر اســت. ورزش 
فقط یک رئیس نیست بلکه پول و بودجه ای 
اســت که وارد فدراســیون می کنیــد. او در این 
مقطــع خیلــی کارش ســخت اســت. آزمــون و 
خطاهایــش را انجــام داده و حــالا بایــد بــه او 

فرصــت داد تــا مســیر درســت را پیــش ببرد.
  همیشه می گویند والیبال و بسکتبال 

رقبای سرسختی با هم هستند و 
دیدگاه های مختلفی نسبت به این دو 

رشته دارند. قبول دارید؟
مــن دوســتان والیبالــی زیــاد دارم. والیبــال و 
بســکتبال را نمی شــود بــا هــم قیــاس کــرد و با 
خودشــان هم که صحبت می کنید هیچ جوره 
قبــول نمی کننــد. در بســکتبال فکــر، ذهــن، 
جســم و همه چیزت درگیر اســت. در والیبال 
بــا یــک ســال کار کــردن بــه اوج می رســی ولــی 
در بسکتبال باید 1۵ سال کار کنی تا یک رتبه 
خــودت را بالا بکشــی. بــه خاطر همین کرکری 
بــا هیــچ والیبالیســتی نمی کنــم. بســکتبال 

خیلــی عجیــب و پیچیده اســت.
  خیلی ها می گویند چرا بسکتبال مانند 

والیبال مربی بزرگی چون ولاسکو 
نمی آورد؟

بهتریــن  کــه  مبلغــی  بیشــترین  دنیــا  در 
والیبالیســت می گیرد یک میلیون دلار اســت 
یــا مربــی اش ۳۰ تا ۴۰ هــزار دلار می گیرد. ولی 
بســکتبال بــه ایــن شــکل نیســت. در اروپــا 
بازیکــن جــت شــخصی خــودش را دارد یا یک 
مربــی 1۵ میلیــون دلار می گیــرد و مــی رود 

فنرباغچــه کار می کنــد. در والیبال چنین پولی 
رد و بــدل نمی شــود. بهتریــن بازیکــن جهــان 
می آیــد پیــکان بازی می کند. رفتند ولاســکو را 
آوردنــد ۳۰۰ هــزار دلار بــرای ســه ســال دادند، 
امــا رادروویــچ ماهی ۵ میلیــون دلار می گیرد.

  با مربیان مختلفی کار کرده ای. بوده با 
یکی از آنها مشکلی داشته باشی؟

مشــکلی نبــوده کــه نتوانــم حلــش کنــم، ولــی 
بــا یــک مربــی بــوده کــه یک ســال کار کــردم و 
دیگــر در باشــگاهی کــه او باشــد کار نخواهــم 
کــرد چــون یــک کلمــه راســت نمی گویــد. یک 
بازیکــن خارجی داشــتیم که خیلــی هم خوب 
کار می کــرد و ایــن مربی او را کنار گذاشــت. در 
حالــی که او حتی نمی توانســت بــا این بازیکن 
انگلیســی صحبت کند و ارتباط بگیرد. با یکی 
از مربیــان دیگــر هم خیلی کلنجار رفتم. حتی 
بهتریــن بازیکــن لیــگ شــدم ولی بــه تیم ملی 

دعــوت نشــده بودم.
 با شاهین طبع هم زمانی درگیر بودی؟

زمانــی بــه اردوی تیــم جوانــان دعــوت شــده 
بودیــم و ســه ســال تمریــن می کردیــم ولــی 
درنهایــت خــط خوردیم؛ اما همــان روزها برای 
من شــد روزنه ای برای بهتر شــدن. الان هم با 
او در ارتباطــم و بــرای هم عکس می فرســتیم. 
نکتــه جالــب دیگــر ایــن اســت کــه در دو ســه 
تیــم او هــم کاپیتــان شــدم و بــه قهرمانــی هم 

رســیدیم.
  از درگیری لفظی ات با حماد سامری 

می خواهی صحبت کنی؟
پایــان بــازی بــود لحظاتــی بحــث کردیــم ولــی 
اکنــون مشــکلی نیســت و حتــی با هــم مرتب 
تلفنــی صحبــت می کنیــم. اگــر نمی خواســتم 
بــه خاطــر دختــرم در تهران بمانــم الان در تیم 

نفــت بــازی می کــردم.
  چرا مردم آبادان اینقدر از حماد سامری 

حمایت می کنند؟
حماد از جنس خودشــان اســت و تیمشــان را 
قهرمــان کــرده. نفــت بــا ایــن مربی دوم آســیا 
شــده و رزومــه ای قــوی در آبــادان دارد. مــن ۵ 
سالی که با او کار کردم هیچ بدی ندیدم و مثل 
یــک بــرادر او را دوســت دارم. او با وجود مربی 
بــودن نســبت بــه بازیکنــان مســئول اســت. 
مهم ترین چیزی که از ســامری یاد گرفتم این 
اســت کــه باید تا آخرین لحظــه جنگید و حتی 
اگــر نتیجــه را واگذار کرده باشــی بازنده بیرون 

نمی آیــی.
  از لحاظ رشد تکنیکی بازیکنان فعلی در 

حد قدیمی ها نیستند؟
مــا در پســت های ۴ و ۵ مشــکل داریــم. خــدا 
را شــکر نســل جدید مــا خودتمرین هســتند. 
یــک مربــی بســیار خــوب بــالا سرشــان باشــد 

بســکتبال دوبــاره جــان می گیــرد.
  چرا شماره 8 را انتخاب کردی؟

در تیم ملی شــماره ۸ بر تن آیدین خدابیامرز 
بــود. فــوت که شــد من هــم در تیم ملــی بودم 
نــزد صمــد رفتــم و گفتــم می خواهــم شــماره 
۸ را بپوشــم اگــر مشــکلی نــداری. صمــد هــم 
اجــازه داد. اینیســتا هــم ۸ می پوشــید امــا بــه 

خاطــر آیدیــن بود.
  صمیمی ترین دوستت در بسکتبال چه 

کسی است؟
حامد حدادی، آرن داوودی، محمد شــهریان، 
محمــد حســن زاده، وحیــد حاجیــان، اوشــین 

ســاهاکیان و فاضــل بدنســاز تیم مان.
  چند برد خاطره انگیزی که کسب کردی 

را نام ببر؟
بــرد خاطره انگیــزم پیــروزی مقابــل مهــرام با 
همیاری زنجان بود که من ۸ تا سه امتیازی 
زدم. لیــگ ملــی را زمانــی برگــزار کردنــد کــه 
هیــچ تیمــی نمی توانســت بازیکــن خارجــی 
بگیــرد و مــا با مهرام، پتروشــیمی بنــدر امام 
را مغلــوب کردیــم. بــا نفــت به گــرگان رفتیم 
و بــازی اول را بــا 1۷ ســه امتیــازی بردیــم و 

قهرمان شــدیم.
  از بازیکنان بی انضباط بودی؟

اصــاً. مــن هنوز هم ســاعت ۶ از خــواب بیدار 
می شــوم و ســاعت 1۰ شــب می خوابــم. یعنــی 
برایــم دوران خــارج از فصــل مهــم نیســت 

همیشــه منظــم هســتم.
  موافق حضور دورگه ها در تیم ملی 

هستی؟ الان هم دنبال دعوت از 
گرامی پور هستند.

بایــد دیــد کــه او در لیــگ مــورد نظــرش چطور 
کار می کــرد. مثــاً پویان جال پــور اصاً خوب 
نبــود ولــی مایک رســتم پور خیلی خــوب بود و 

بــه درد تیــم ملــی می خورد.
  فتحی چقدر روی بسکتبالت تأثیرگذار 

بود؟
او مربــی خوبــی بود و وقتی که من از راه آهن به 
پیــکان آمــدم بــرای مــن زحمت زیادی کشــید. 

دو ســال بــا او کار کــردم ولــی بــه نظــرم معلم 
بهتــری بود تا مربی. او غیر از بســکتبال 

به ما روش زندگی کردن هم یاد داد.
  ترکیب پنج نفره شما چه 

نفراتی هستند؟
حامــد  ســاهاکیان،  اوشــین 
یخچالــی،  بهنــام  حــدادی، 
صمــد نیکخــواه بهرامی و آرن 

داوودی.
  و سرمربی آن تیم؟

و  شــاهین طبع  مهــران 
حمــاد  هــم  دســتیارش 
می گذاشــتم. را  ســامری 

  از بین مربیان 
خارجی

بائرمن و ترومن.
 انتخاب بچیروویچ را 
به عنوان مشاور فنی 
در زمان جواد داوری 

خوب می دانید؟
وری  د دا بــه نظــرم جــوا

مشــاورهای خوبی نداشــت. 
او انســان بســیار خوبــی اســت 
و آن طــور کــه دربــاره او صحبت 

می کننــد نیســت. یکســال و نیــم 
بدون بودجــه دارد کار می کند. وی 

درون بحرانــی افتــاد که کمتر کســی 
مســئولیتش را قبــول می کــرد. بــه 
نظرم باید به او فرصت داد و مطمئن 
باشــید مســیر خودش را پیدا می کند.
  یک تصمیم اشتباه دیگر آوردن 
مهدی کامرانی به عنوان مشاور 

تیم های پایه بود!
مهــدی اصــاً نبایــد قبــول می کــرد. او 
آدم کوچکــی نیســت. آمدنــش به تیم 
ملی زمان هاشــمی هم اشــتباه بود. او 
چون پســرش به ســنی رســیده بود که 
فهمیــد پدرش بسکتبالیســت مطرحی 
بوده خواست که او را در تیم ملی ببیند، 

ولی اشــتباه بود.
  جواد داوری تنها رئیس فدراسیونی 
است که به بسکتبال بانوان اهمیت 

داده است. این علتی می شود که خودت 
دخترت را به بسکتبال بفرستی؟

چــرا که نــه، داوری یک مربــی خارجی خوب 
آورد و بانــوان هــم خــوب نتیجــه گرفتنــد. 
الان خانم هــا هــم قــرارداد خــوب می بندند. 
حــالا حســاب کنید در بســکتبال یــک مربی 
صاحب نــام از یونــان و صربســتان بیاورنــد.

  دنبال زدن آکادمی هستی؟
بلــه مــن داشــتم در دبی ایــن کار را می کردم و 
بــه نام اســتقال مــی زدم. هر چند اســتقالی 

. نیستم
  معمار بسکتبال را چه کسی معرفی 

می کنی؟
غضنفــری خیلــی صادقانــه برخورد کــرد. من 

دوران مشــحون را دوســت نداشــتم.
  صحبت پایانی...

ذهنیت هایی که درخصوص بسکتبال منفی 
شــده را مثبت کنند. شــاید تصمیم هایی که 
گرفتــه می شــود از نظــر ما اشــتباه باشــد ولی 
اجــازه دهیــد کار جلو بــرود و به داوری اعتماد 
کنیــم. ما باید اسپانســرهای خــوب بگیریم 

تــا اردوهای بیشــتری بگذاریــم و جوانان 
بیشــتر بــازی کننــد و مربیــان بهتــری 

بیاورند.

والیبال و بسکتبال 
را نمی شود با هم 

قیاس کرد، در 
بسکتبال فکر، 

ذهن، جسم و همه 
چیزت درگیر است. 

اما در والیبال با یک 
سال کار کردن به 
اوج می رسی ولی 

در بسکتبال باید 
15 سال کار کنی 

تا یک رتبه 
خودت را بالا 

بکشی


